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مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش:

آگاه سازی نسل جدید کلید پیروزی 
در جنگ نرم با دشمن است

رحیم ســـرهنگی در مراسم اختتامیه دومین کنگره ملی 
شهدای غواص، نا آگاهی نســـل ها را نقطه هدف دشمن 
برای کاشـــتن بذر نـــا امیـــدی در دل مردم و پیـــروزی در 

جنگ نرم برشمرد.
به گـــزارش روابـــط عمومی و امـــور بین الملل ســـازمان 
منطقـــه آزاد کیـــش، رحیـــم ســـرهنگی مدیرعامل این 
ســـازمان در مراســـمی که در تالار شـــهر کیـــش با حضور 
ســـردار سرلشـــکر محســـن رضایـــی، دبیـــر تشـــخیص 
مصلحـــت نظام و جمعی از مســـئولان ادارات و نهادهای 
جزیره،  همچنین اصحاب رســـانه برگزار شد، ضمن خیر 
مقدم بـــه خانواده های معظم شـــهدا زنده نگه داشـــتن 
یاد و خاطره شـــهدا را یکی از راهبردهای اساسی انقلاب 

اســـلامی خواند.
 مدیرعامـــل ســـازمان منطقـــه آزاد کیـــش بـــا تأکیـــد بر 
آگاه سازی نســـل جوان در خصوص دستاوردهای انقلاب 
اســـلامی و پیشـــرفت های حوزه هـــای مختلـــف گفـــت: 
دشـــمن ابتدا ســـعی کرد تا بـــا جنگ نظامی بـــر انقلاب 
اســـلامی چیره شـــود اما با دیدن توان و انســـجام نظامی 
کشـــور در دفـــاع مقدس به کلـــی از جنگ نا امید شـــد.

  وی در ادامـــه تصریـــح کرد: دشـــمن پـــس از ناکامی در 
جنـــگ نظامی، وارد جنـــگ نرم در حوزه فرهنگ شـــد تا 
با نا امید کردن مردم و ســـردرگمی آنها برای رســـیدن به 
اهداف خـــود گام بردارد، بنابراین هرکـــس که در میدان 
نـــا امید کردن مـــردم فعالیت دارد نیز در جبهه دشـــمن 

مبـــارزه می کند.
 رحیـــم ســـرهنگی افـــزود: آنچـــه می تواند بـــا جنگ نرم 
دشـــمن مقابله کند، آگاه ســـازی نســـل هایی اســـت که 

کمتر با شـــهدا و رشـــادت های آنها آشـــنا هســـتند.
 مدیرعامـــل ســـازمان منطقه آزاد کیش برگـــزاری کنگره 
ملی شـــهدای غـــواص در جزیـــره را مصـــداق مبـــارزه با 
جنگ نرم دشـــمن از طریق تولید محتوا برشمرد و بیان 
داشـــت: به مدد گروه های فرهنگی اجتماعـــی فعال در 
منطقه آزاد کیش، امســـال وجه تمایز برگزاری این کنگره 

در مقایسه با ســـال گذشـــته حضور نوجوانان است.
ســـرهنگی تـــلاش دانش آمـــوزان مـــدارس کیـــش برای 
ایجـــاد غرفه هایـــی با موضوع شـــهدای غـــواص را نوعی 
آگاه ســـازی نوجوانان عنـــوان کرد و بیان داشـــت: هرچه 
نوجوانـــان از فضایـــی که پدران مـــا دیده اند و نســـل ما 
شنیده دور شوند برای دشـــمن خوشایند تر است. وی با 
اشـــاره به بیانات مقام معظم رهبـــری در خصوص جنگ 
نـــرم گفت: فشـــار اقتصـــادی، تحریم و تهدیـــد نظامی، 
فعالیت هـــای دشـــمن در جهت نـــا امید کـــردن مردم و 
رســـیدن به اهداف جنگ نرم اســـت بنابراین تنها مردم 
و نســـل آگاه در جنگ نرم مقابل دشمن پیروز می شوند.

استاندار تهران:

کمبود آب در استان تهران جدی است

تهران- اســـتاندار تهـــران، کمبود آب در اســـتان را جدی 
خوانـــد و از شـــهروندان خواســـت تـــا مصـــرف بهینـــه را 

جـــدی بگیرند.
»علیرضا فخاری« در جمع خبرنگاران گفت: وضعیت آب 
در اســـتان تهران به دلیل عدم بارش نزولات قابل قبول 

نیست و کمبود آب در استان جدی است.
وی از همه هموطنان و بویژه شـــهروندان اســـتان تهران 
خواســـت، بـــا تعدیل و رعایـــت مصـــرف در این خصوص 
همراهی کننـــد و افزود: مصـــرف آب بی رویه در شـــرب، 
بهداشـــت و حتـــی در مـــواردی که بـــرای تلطیـــف فضا و 
محیط بـــه کار می رود، خوشـــایند نیســـت و باید مصرف 

بهینه را جـــدی بگیریم.
چهارمینسالخشکسالی

کمبـــود آب در اســـتان تهـــران آن هـــم به صـــورت جدی 
در حالی از ســـوی اســـتاندار تهـــران مطرح می شـــود که 
از ابتـــدای فصل جـــاری به طـــور میانگیـــن ۵,۴ میلیمتر 
بارش به ثبت رســـیده اســـت که در مقایســـه با میانگین 
۱۴,۲ میلیمتـــری بلنـــد مدت، ۶۲ درصد کاهش را نشـــان 
می دهد. همچنین از ابتدای ســـال جاری میانگین بارش 
کشـــور ۳۸,۸ میلیمتـــر بوده اســـت. میانگیـــن بارش در 
بلنـــد مـــدت ۷۳,۲ میلیمتر ثبت شـــده بنابراین طی این 

بـــازه زمانـــی ۴۷ درصد کاهش یافته اســـت.
ایـــن در حالی اســـت کـــه پیش تر »عیســـی بـــزرگ زاده« 
ســـخنگوی صنعت آب گفته بـــود: در کل کشـــور تاکنون 
حـــدود ۴۸ میلیمتـــر بارندگـــی رخ داده کـــه ایـــن میزان 
باید نســـبت به دوره متوســـط بلندمدت ۵۵ ساله حدود 
۸۰ میلیمتـــر باشـــد. وی همچنیـــن تأکید کرده بـــود: در 
چهارمیـــن ســـال پیاپـــی خشکســـالی قـــرار داریـــم و در 
اســـتان تهران پرشـــدگی ســـد ها به ۱۴ درصد رســـیده که 
نسبت به ســـال گذشـــته مجموع حجم مخازن سد های 
تهـــران ۴ درصد وضعیت بهتـــری دارد، امـــا نکته مهم در 
خصـــوص اســـتان تهـــران این اســـت که ســـد های غرب 
تهـــران با ۳۲ میلیـــون مترمکعـــب آب وضعیـــت بهتری 
نسبت به ســـد های شـــرق اســـتان با ذخیره ۲۲ میلیون 

مترمکعبی دارد.

بنگاه

ایران در ایران

تعطیلی جلسات شورای یک کلانشهر با دستور کار برکناری شهردار

مدیریتشهریاهوازدربنبستاختلاف
 

اهوازی هـــا ایـــن روزهـــا دل خوشـــی از 
مدیریت شـــهری این کلانشـــهر ندارند. 
آنها می گویند دودســـتگی بین اعضای 
شـــورای شـــهر در دو جبهـــه موافقان و 
مخالفان شـــهردار، باعث شـــده سقف 
خواســـته های ما در حد تعیین تکلیف 
آســـفالت کوچه هایمـــان باقـــی بماند.
ماجـــرا از این قرار اســـت که عـــده ای از 
اعضای شـــورای شـــهر اهواز دست روی 
مســـائلی ماننـــد نداشـــتن صلاحیـــت 
تصـــدی شـــهرداری، مرتبـــط نبـــودن 
مـــدرک تحصیلـــی و عـــدم ســـکونت 
خانـــواده شـــهردار در اهـــواز گذاشـــته 
و خواهـــان برکنـــاری وی شـــده اند اما 
تعـــداد دیگـــری از اعضا نیز بـــه عنوان 
حامیان شـــهردار با غیبت در جلسات 
جلســـات  می کننـــد،  تـــلاش  شـــورا 
رســـمی را از حدنصاب بیندازند تا برای 
برکنـــاری شـــهردار رأی گیـــری نشـــود. 
نتیجـــه این شـــده اســـت کـــه در طول 
ســـه مـــاه گذشـــته جلســـات شـــورای 
شـــهر تعطیـــل، شـــهرداری بلاتکلیف و 
انجـــام پروژه های شـــهری قفل شـــود. 
آن هـــم در شـــهری کـــه سال هاســـت 
ح هـــای نیمه تمـــام  بـــا مشـــکلات طر
شـــهری، جمع آوری آب های ســـطحی، 
ســـاماندهی فاضـــلاب، آبگرفتگـــی در 
روزهـــای بارانـــی، ســـاماندهی حمل و 

نقـــل عمومـــی و... مواجه اســـت.

ریشهمسائلاخیربیروناز
شوراست

»رضـــا امینی«، شـــهردار اهـــواز چندی 
پیش در جمع خبرنـــگاران در واکنش 
به طرح برکناری اش در شـــورای شـــهر 
بـــه رســـانه ها گفـــت: عوامـــل ثانویه و 
بیرونـــی شـــورای شـــهر باعـــث ایجـــاد 
تفرقـــه شـــده اســـت. اســـتیضاح حق 
قانونی شوراســـت و من نظـــری در این 

خصوص نـــدارم.
از روزی کـــه بـــه اهـــواز آمـــده ام تأکید 
کـــرده ام دو عامـــل می توانـــد مـــرا از 

مســـئولیتم در این شـــهر برکنـــار کند؛ 
یکـــی  اراده خداوند و مـــرگ و دوم اراده 
شـــورا و قانـــون امـــا تـــا لحظـــه ای کـــه 
شـــهردار هســـتم بـــا همه تـــوان تلاش 

. می کنـــم
شـــهردار اهواز در خصوص اینکه آیا در 
صـــورت تصویب طرح برکنـــاری، از نظر 
قانونـــی موضـــوع را پیگیـــری می کند یا 
آن را قبـــول می کند، توضیـــح داد: این 
موضوع بـــه شـــرایط بســـتگی دارد؛ به 
هـــر قیمتی حاضـــر به ماندن نیســـتم، 
زیرا بـــدون دعوت به اهـــواز نیامده ام. 
من جـــزو معدود شـــهردارانی هســـتم 
که رزومـــه ای به کســـی نـــدادم و هیچ 
تقاضایی برای پست در شهرداری هیچ 
جای کشـــور نداشـــتم با وجـــود این در 
پنج شـــهر و کلانشـــهر دعوت شـــدم و 

مصاحبه داشـــتم.
 شـــهردار اهواز با ابراز امیدواری نسبت 
به تعامل مجدد بین شـــهرداری و شورا 
افـــزود: دوســـت داشـــتم به مســـائلی 
همچون کم کاری، فســـاد و چالش های 
شـــهری متهم می شـــدم نـــه اینکه بعد 
از ۲۸ مـــاه، اکنـــون در مورد اســـکان و 
مـــدرک تحصیلی بنده صحبـــت کنند.

غیبتاعضاپیگیریقانونی
میشود

»ســـید محمدعلی پورموسوی«، رئیس 
شـــورای شـــهر اهواز با بیان اینکه قطعاً 
ادامـــه غیبت اعضا در جلســـات شـــورا 

از طریـــق قانونـــی پیگیری می شـــود در 
گفت و گـــو بـــا »ایـــران« اظهار داشـــت: 
تعدادی از اعضای شـــورای شـــهر اهواز 
بر اســـاس بنـــد »دال« مـــاده ۸۰ قانون 
شـــوراها به ایـــن نتیجه رســـیده اند که 
آقـــای امینـــی شـــهردار اهـــواز از ابتـــدا 
را  شـــرایط احـــراز شـــهرداری اهـــواز 
نداشـــته اســـت. آنها اعلام کرده اند در 
ابتـــدای آغاز به کار شـــورای شـــهر اهواز 
به آقای امینـــی رأی داده انـــد اما زمانی 
کـــه مـــدارک وی بـــرای تأیید بـــه وزارت 
کشـــور رفـــت بـــا مســـائل و مشـــکلاتی 
مواجه شـــد و اکنون خواهـــان برکناری 

ایشـــان هستند.
وی در خصـــوص نامـــه اظهارنظـــر وزیر 
کشـــور در مـــورد ســـکونت خانـــواده 
شـــهردار امینـــی در اهـــواز بیـــان کرد: 
از ســـوی یکـــی از مدیـــران مرتبـــط بـــا 
شـــهرداری، یـــک گـــردش کار مبنی بر 
اینکه خانـــواده آقای شـــهردار در اهواز 
ســـکونت ندارد، تهیه شـــد و در پاســـخ 
بـــه آن، وزیر کشـــور در نامـــه ای عنوان 
کرد کـــه این موضوع اشـــکالی نـــدارد. 
بـــا این حـــال، به نظـــر ما ایـــن موضوع 
بایـــد از نظـــر قانونـــی مورد بحـــث قرار 
گیرد؛ البته تنها بحث درمورد ســـکونت 

وی نیســـت.
  این مقام مســـئول بر ضرورت بررســـی 
صلاحیت شـــهردار توسط شـــورا تأکید 
کـــرد و گفت: بـــا توجه بـــه اینکه طرح 
رســـیدگی بـــه صلاحیت های شـــهردار 

توســـط پنج عضو بـــه امضا رســـید این 
موضـــوع بایـــد در صحـــن علنی شـــورا 
مورد بررســـی قرار گیرد. شـــورای شـــهر 
تنهـــا نهـــادی اســـت کـــه صلاحیـــت 
شـــهردار را تشـــخیص می دهـــد. لـــذا 
موضـــوع برکناری شـــهردار در جلســـه 
مطرح و مورد رأی گیـــری قرار می گیرد.
 رئیس شورای شـــهر اهواز خاطرنشان 
کـــرد: بـــا توجـــه بـــه عـــدم برگـــزاری 
جلســـه شـــورا بـــرای  چندمین بـــار، ما 
ایـــن موضـــوع را از طریـــق نامه نـــگاری 
بـــا اســـتانداری و فرمانـــداری پیگیـــری 
می کنیـــم و خواهـــان ورود قانونی این 

نهادهـــا بـــه ماجرا هســـتیم.
 هـــر چنـــد پورموســـوی تأکید کـــرده تا 
زمـــان تعییـــن تکلیـــف ایـــن موضوع، 
جلســـه برکناری شـــهردار اهواز هر روز 
برگزار خواهد شـــد، اما در سوی مقابل 
نیـــز حامیـــان شـــهردار کـــه در اقلیت 
قـــرار دارند اعتقـــادی به برگـــزاری این 
نشســـت نداشـــته و حاضر به آمدن در 

جلســـه نیستند.

اینشرایط،بهصلاحشهرنیست
ع زاده« یکـــی از اعضای  »حجـــت الله زار
شـــورای شـــهر اهواز به عنـــوان مخالف 
طـــرح برکناری شـــهردار در ایـــن زمینه 
در گفت و گـــو با »ایران« اظهار داشـــت: 
مطرح شـــدن عدم صلاحیت شـــهردار 
اهواز پس از گذشـــت دو سال از تصدی 
درست نیســـت. موضوعات پیش آمده 

در شورا در دست بررســـی است. البته 
بایـــد تأکید کنـــم ما به عنـــوان نماینده 
مردم متعهد هســـتیم که با آنان صادق 
باشـــیم و کار درســـت را انجام دهیم هر 

چنـــد این کار به ضررمان باشـــد.
وی ادامه داد: حدود ۶۰ لایحه در حوزه 
شـــهرداری مطرح شده که برخی از آنها 
حـــدود ۶ ماه اســـت بلاتکلیـــف مانده 
اســـت. در ایـــن شـــرایط ایـــن ســـؤال 
مطـــرح می شـــود کـــه چـــرا در روزهای 
پایانـــی ســـال، دســـتور کار برکنـــاری 
شـــهردار مهم تریـــن اولویت کار شـــورا 
می شـــود؟ در ایـــن روزهـــا موضوعـــات 
مهم تـــری از جمله انتخابـــات مجلس 
شـــورای اســـلامی، برگـــزاری کنگـــره 
بزرگداشت ۲۴ هزار شـــهید خوزستان 
و چندیـــن طـــرح دیگـــر مطرح اســـت 
و مـــا بایـــد تمرکزمـــان را بـــر آنهـــا قرار 
دهیم. از ســـوی دیگر مشـــکل حقوقی 
طـــرح قطـــار شـــهری کـــه از مطالبات 
اصلی مردم اهـــواز بوده در این روزها با 
پیگیری های خوب اســـتانی و ملی حل 
شـــده و در آســـتانه عقد قرارداد جدید 
قرار داریـــم اما آیا در ایـــن فضای فعلی 
شورا و شـــهرداری، پیمانکار جدید پای 

قـــرارداد می آید؟

بیثباتیهایمدیریتیبهاهواز
آسیبزدهاست

ع زاده بـــا بیان اینکه ایـــن رویکرد در  زار
راســـتای بی ثبات ســـازی اهواز اســـت، 
گفت: آیا واقعاً شـــهردار اهـــواز در این 
کلانشـــهر ســـکونت نـــدارد؟ اگـــر ایـــن 
گونـــه اســـت چگونه بعـــد از دو ســـال 
و نیـــم مطلـــع شـــده ایم. نبایـــد برخی 
موضوعـــات، بـــرای رســـیدن اهـــداف 

دیگـــری بهانه شـــوند.
»علی مـــدد هاشـــم پور« عضو شـــورای 
شـــهر اهـــواز هـــم بـــا اشـــاره بـــه اینکه 
شـــورا  اخیـــر  جلســـات  کار  دســـتور 
اشـــکالات قانونی دارد به ایســـنا گفت: 
برای استیضاح شـــهردار به رأی ۹ عضو 
شـــورا نیـــاز اســـت و بـــه دلیـــل اینکه 
تعداد اعضـــای مخالف شـــهردار کمتر 
از ایـــن اســـت و نمی تواننـــد شـــهردار 
را اســـتیضاح کننـــد بـــه ابـــزار برکناری 

متوســـل شـــده اند.
 وی با اشـــاره بـــه علت حضـــور نیافتن 

اعضـــای شـــورای شـــهر مخالـــف طرح 
برکنـــاری شـــهردار در جلســـات شـــورا 
اظهـــار کرد: نظـــر ما این اســـت که این 
جلســـات غیرقانونی هستند؛ این عدم 
حضور به دلیـــل بحث های اخلاقی و از 

ســـوی دیگر موارد قانونی اســـت.
 هاشـــم پور افـــزود: زمانی کـــه ۱۳ عضو 
شـــورای شـــهر اهواز می خواستند آقای 
امینـــی را به عنـــوان شـــهردار انتخاب 
کننـــد، مـــدرک تحصیلـــی و ســـوابق 
اجرایـــی وی را بررســـی کردنـــد. آقـــای 
امینـــی در همـــان زمـــان شـــرط کـــرد 
کـــه بـــه دلیـــل مشـــکلاتی، فرزندانـــم 
امکان اســـکان در اهـــواز را ندارند و ما 
پذیرفتیـــم. از ســـوی دیگـــر اگـــر آقای 
امینی شـــرایط احراز شـــهرداری را هم 
از دست داده باشـــد باید دستگاه های 
نظارتـــی ماننـــد دیوان عدالـــت اداری، 
دیوان محاســـبات یا اســـتانداری ورود 
کنند تا بررســـی مجـــدد انجام شـــود؛ 
با ایـــن حـــال اکنون هـــم وزیر کشـــور 
در نامـــه ای رســـمی مطـــرح کـــرده که 
سکونت نداشـــتن فرزندان شهردار در 

اهـــواز بلامانع اســـت.
هاشـــم پور بیـــان کـــرد: در قانـــون بـــه 
صراحت آمده اســـت که دستورالعمل 
توســـط وزیر کشـــور بـــه شـــوراها ابلاغ 
ســـوابق  و  تحصیلـــی  مـــدرک  شـــود. 
اجرایی شـــهردار در کمیته ای در وزارت 
کشـــور بررســـی شـــده اســـت و پس از 
تأییـــد، وزیـــر کشـــور حکم شـــهردار را 
صـــادر و ابـــلاغ می کند. با وجـــود این، 
برخـــی از اعضای شـــورای شـــهر طرح 
بررسی صلاحیت شـــهردار را در دستور 
کار صحـــن علنـــی شـــورا آوردنـــد و مـــا 
گفتیـــم بایـــد مســـتندات را بـــه ما هم 
ارائـــه دهنـــد. تاکنـــون ۱۰ نامـــه در این 
خصـــوص از طـــرف ما کـــه مخالف این 
طرح هســـتیم به رئیس شـــورای شهر 
اهواز ارســـال شده است اما وی تاکنون 
جواب یـــک نامـــه را هم نداده اســـت.

عضو شـــورای شـــهر اهواز گفت: اکنون 
همـــه مســـئولان می گوینـــد نبایـــد به 
این موضـــوع )برکناری شـــهردار اهواز( 
پرداخته شـــود امـــا آن دوســـتان اعتنا 
نمی کننـــد. در ماه هـــای آخـــر ســـال 
هســـتیم و ایـــن همه لایحه در شـــورای 

شـــهر مانده و بررســـی نشـــده اند.

تعدادی 
از اعضای 

شورای شهر 
اهواز بر 

اساس بند 
»دال« ماده 

8۰ قانون 
شوراها به 

این نتیجه 
رسیده اند 
که شهردار 

اهواز از ابتدا 
شرایط احراز 

شهرداری 
اهواز را 
نداشته 

است

شیما جهان بخش
خبرنگار

گزارش

ایسنا

ـــرش بـ

رئیـــس شـــورای شـــهر اهـــواز: بـــا توجـــه بـــه عـــدم برگـــزاری 
جلســـه شـــورا برای  چندمین  بـــار، ما این موضـــوع را از طریق 
نامه نـــگاری با اســـتانداری و فرمانـــداری پیگیـــری می کنیم و 

خواهـــان ورود قانونـــی ایـــن نهادهـــا به ماجرا هســـتیم.

برنامه تثبیت مالکیت و اراضی تا پایان سال تکمیل می شود

جشن پایان تداخل اراضی کشاورزی 
در لرستان

 

مدیـــر امـــور اراضـــی ســـازمان جهـــاد 
کشـــاورزی اســـتان لرســـتان به »ایران« 
می گویـــد: در دهه های اخیـــر، مالکین 
بـــا خـــرد شـــدن زمین هـــا و  جدیـــد 
احداث اتاقک و ســـاخت سکو درصدد 
تغییر کاربـــری زمین های کشـــاورزی به 
زمین هـــای تفننـــی هســـتند. بـــه گفته 
بهرام میر دریکوند، در گذشـــته ســـطح 
اراضی کشـــاورزی بیشـــتر بود و مرزهای 
کمتری تشـــکیل می شـــد. امـــا امروزه 
مرزهـــا بیشـــتر و اراضـــی بـــه قطعـــات 
کوچکتـــر تبدیـــل شـــده اند. بـــه گفته 

او، قطعـــات بـــزرگ اراضـــی کشـــاورزی، 
موجب کاهـــش هزینه ها و صرف مدت 
زمـــان کمتـــر بـــرای عملیات کاشـــت، 
داشت و برداشـــت است. مجموعه این 
عوامل دســـت به دســـت هم می دهند 
و کشـــاورزی را اقتصادی تـــر، درآمـــد در 
واحـــد ســـطح را بیشـــتر و هزینه هـــا را 
پایین تر می آورند. عـــلاوه بر آن، اعمال 
مدیریت و تخصیـــص مالکیت نیز بهتر 

انجام می شـــود.

 ضربهبهکشاورزیاقتصادی
بـــا خـــرد شـــدن مالکیت هـــا در قالب 
ســـهام زراعی، نقل و انتقال مشـــاع در 
قانون مجاز شـــمرده شـــد. بـــه گونه ای 
کـــه در زمان اصلاحات اراضی، بخشـــی 
از ســـهام مالـــک اولیه به عنوان نســـق 
زراعی بـــه زارعین واگذار شـــد که مجاز 
بـــه انتقال ســـهام خـــود بودنـــد و حد 

نصابـــی بـــرای آن تعییـــن نشـــد. بهرام 
میر دریکوند، مدیر امور اراضی سازمان 
جهـــاد کشـــاورزی اســـتان لرســـتان به 
»ایـــران« می گویـــد: این نقـــل و انتقال 
مشـــاع، ضربـــه ســـهمگینی بـــر پیکره 
کشـــاورزی اقتصـــادی زد و زارعیـــن بـــه 
اســـم اراضی کشـــاورزی، زمین هـــا را به 
قطعـــات کوچک تقســـیم کردنـــد و هر 
ع جدیـــدی بنـــا به میل و خواســـته  زار
خـــود، بـــدون در نظـــر گرفتـــن قانون، 
کاربـــری جدیـــدی را در پیـــش گرفت. 
برخی کم کـــم در زمین کشـــاورزی، ویلا 
و ساختمان ساختند و بخش کشاورزی 
را بـــه بیراهه کشـــاندند و در طول زمان 
بـــه کشـــاورزی  کشـــاورزی اقتصـــادی 
معیشـــتی تبدیل شـــد. بـــه عبارتی هر 
کشـــاورز به اندازه مخارج سالیانه خود 
از زمیـــن اســـتحصال می کنـــد. آنقـــدر 
درآمـــد دارد کـــه بتواند خـــرج و مخارج 

زندگی خودش را تأمین کند و بیشـــتر از 
آن نمی تواند درآمدزایی داشـــته باشد، 

زیـــرا مالکیت ها خرد شـــدند.
این مســـئول با اعتقاد به اینکه در طول 
۶۰ سال اخیر، حدود ۹۰ درصد از اراضی 
اقتصـــادی بـــه اراضی معیشـــتی تبدیل 
شـــده اند، ادامـــه می دهد: متأســـفانه 
ایـــن اراضـــی بـــه شـــکل معیشـــتی نیز 
باقـــی نمی ماند. امـــروزه کشـــاورزی ما 
در حال پیشـــروی به ســـمت کشاورزی 
تفننـــی اســـت. این موضـــوع بخصوص 
در حریم شـــهرها و مناطـــق خوش آب 
و هوا بیشـــتر رواج دارد، زیرا به راحتی و 
با اســـتفاده از قانون اصلاحات اراضی و 
نقل و انتقال مشـــاع اراضی کشـــاورزی، 
ایـــن اراضـــی را بـــه قطعـــات کوچک به 
چند نفر می فروشند. برخی از زارعین، 
به مرور زمان در قطعات کوچک شـــان 
با ساخت اتاقک، ســـکو و راه دسترسی 

بـــه عناویـــن مختلـــف عرصـــه زراعی یا 
کشـــاورزی را از ایـــن حالت خـــارج و به 
عرصه غیرکشـــاورزی تبدیـــل می کنند.

 پـــروژهرفـــعتداخـــلاتدردولت
هم د سیز

در  وژه هـــای  پر مهم تریـــن  از  یکـــی 
دســـتور کار دولـــت ســـیزدهم و وزارت 
جهاد کشـــاورزی، پـــروژه رفع تداخلات 
اســـت. پـــروژه ای که توســـط ســـازمان 
جهاد کشـــاورزی اســـتان ها بـــرای حل 
اختـــلاف بیـــن کشـــاورزان و دولـــت بر 
ســـر اراضی کشـــاورزی اجرا می شود. به 
همین جهـــت برنامه ریزی شـــد تا رفع 
تداخـــلات در کمتریـــن زمـــان ممکن 
انجـــام شـــود و کشـــاورزان بتواننـــد به 
حـــق خـــود برســـند. به همیـــن جهت 
میـــر دریکونـــد می گویـــد: در مرحلـــه 
نخســـت باید رفع تداخلات انجام گیرد 
تـــا شـــرایط اجـــرای کاداســـتر و تثبیت 

مالکیـــت کشـــاورزان مهیا شـــود.
 از مزایای پروژه کاداســـتر دسترســـی به 
دیتاهاســـت و اینکـــه چه مقـــدار زمین 
کشـــاورزی موجود اســـت و هـــر مالک 
چه مقدار زمیـــن دارد. موقعیت مکانی 
زمین هر مالک را می شناســـیم و بر این 

اســـاس برنامه ریـــزی می کنیم.
مدیـــر امـــور اراضـــی ســـازمان جهـــاد 
کشـــاورزی اســـتان لرســـتان با اشاره به 
پروژه یکپارچه ســـازی اراضی کشـــاورزی 
در قالـــب تشـــکیل شـــرکت تعاونـــی 
ســـهامی زراعی و غیره ادامـــه می دهد: 
هـــدف ایـــن اســـت کـــه قطعـــات خرد 
شـــده را تحت عنـــوان بلـــوک )قطعاتی 
از مجموعـــه یک اراضی ریـــز که به یک 
قطعـــه بزرگتر تبدیـــل شـــده اند( ثبت 
کنیم و این اراضی را به جایی برســـانیم 
کـــه توجیـــه اقتصادی داشـــته باشـــد. 
بـــه همین جهـــت بهتریـــن راه حل آن 
یکپارچه ســـازی اراضی کشاورزی است.

مزایاومشوقهایدولتی
میـــر دریکونـــد بـــا اشـــاره بـــه برخـــی 
مزایـــای این طرح و مشـــوق های دولت 
می افزایـــد: تجهیـــز اراضـــی کشـــاورزی 
به سیســـتم نویـــن آبیاری با مشـــارکت 

زارعیـــن، احـــداث جـــاده بیـــن زراعی، 
تأمیـــن نهاده هـــای کشـــاورزی از قبیل 
کـــود و بـــذر بـــا قیمت هـــای پاییـــن، 
تخفیـــف بیمه محصـــولات کشـــاورزی 

و... از مزایـــای ایـــن طـــرح اســـت.
ایـــن مســـئول بـــا اشـــاره بـــه پـــروژه رفع 
تداخـــلات می گویـــد: این پروژه از ســـال 
۹۵ به مرحلـــه اجرا درآمد. با گذشـــت ۸ 
ســـال، از کل پلاک هـــای دارای تداخل در 
کل اســـتان که حـــدود هـــزار و ۵۰۸ پلاک 
اســـت، حدود ۸۲۳ پلاک در کمیســـیون 
رفع تداخلات تعیین تکلیف شده است.
بـــه گفته مدیـــر امـــور اراضی ســـازمان 
جهاد کشـــاورزی اســـتان لرســـتان، ۸۰ 
درصـــد ایـــن پلاک ها کـــه حـــدود ۶۳۰ 
پـــلاک می شـــود، در دولت ســـیزدهم و 
در زمان مدیریت فعلی ســـازمان جهاد 
کشـــاورزی اســـتان تعیین تکلیف شده 
اســـت. میر دریکوند با اشـــاره به اینکه 
در نتیجـــه این رفع تداخـــل، حدود ۳۹ 
هـــزار و ۷۰۰ هکتار از منابع ملی، کســـر 
و بـــه اراضـــی کشـــاورزی مـــردم اضافه 
شـــده اســـت، می گوید: متقابلاً حدود 
۲ هزار هکتار از اراضی زراعی کســـر و به 
منابع ملی اضافه شـــده اســـت. اکنون 
از مســـاحت ۵۰۰ هـــزار هکتـــاری اراضی 
کشـــاورزی اســـتان، حـــدود ۳۴۳ هزار 
هکتـــار تحت عنـــوان اراضـــی غیرملی 
تثبیـــت و به رفع اختـــلاف بین دولت و 

کشـــاورزان رسیدگی شـــده است.
آنگونـــه کـــه این مســـئول می گویـــد: از 
مجمـــوع ۸۲۳ پلاک در طول ۸ ســـال، 
۳۷۹ پـــلاک را در ســـال ۱۴۰۲ تعییـــن 
تکلیف کرده ایم و این نشـــان از جهش 

عملکرد دارد.
مدیـــر امـــور اراضـــی ســـازمان جهـــاد 
کشـــاورزی اســـتان لرســـتان در پایـــان 
می گویـــد: با فعال ســـازی کارشناســـان 
بیشتر در ســـطح دبیرخانه از این هفته 
در هـــر هفتـــه دو جلســـه کمیســـیون 
برگـــزار و تـــا پایـــان ســـال پـــروژه رفـــع 
تداخـــلات را در ســـطح اســـتان اجـــرا 
می کنیـــم. طبـــق برنامه ریـــزی صورت 
گرفتـــه تـــا پایان ســـال تداخـــلات را به 
پایان می رســـانیم و جشـــن اتمـــام این 

پـــروژه را برگـــزار می کنیـــم.

پروژه رفع 
تداخلات از 
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مرحله اجرا 
درآمد و با 
گذشت 8 

سال، از کل 
پلاک های 

دارای 
تداخل در 
کل استان 
که حدود 

هزار و 5۰8 
پلاک است، 
حدود 823 

پلاک در 
کمیسیون 

رفع 
تداخلات 

تعیین 
تکلیف شده 

است

نیلوفر منصوری
خبرنگار

گزارش

ـــرش بـ

تجهیز اراضی کشـــاورزی به سیســـتم نوین آبیاری با مشـــارکت 
زارعیـــن، احـــداث جـــاده بیـــن زراعـــی، تأمیـــن نهاده هـــای 
کشـــاورزی از قبیـــل کود و بـــذر با قیمت هـــای پایین، تخفیف 
بیمـــه محصـــولات کشـــاورزی و ... از مزایای این طرح اســـت.


